
ּ מןִ הַבוּרֹ ויַגְלַחַּ ויַחְַלףֵּ  "ויַשְִּׁלחַ פרְַּעהֹ ויַקְִּרָא אתֶ יוסֹףֵ ויַרְִיצהֻו
ִׂמלְתָֹיו ויַבָּאֹ אלֶ פרְַּעהֹ" ש

כל יהודי ברגע אחד יכול לעלות מהשפל הנמוך ביותר למעלה 
הגבוהה ביותר.

בבית  היה  יוסף הצדיק  דבר של פלא בפרשת השבוע,  רואים  אנחנו 
האסורים במצרים י"ב שנים בשפלות הגדולה, מקום עם כל האנשים 
השפלים, מקום של כל האנשים הרעים. יוסף הצדיק היה מנותק מכל 

הוויות העולם במשך י"ב שנים, לא ידע מה ואיך קורה בעולם.

לא  אפילו  יוסף מבית האסורים,  את  ומוציאים  ליוסף  קורא  ואז פרעה 
הספיק להסתפר, ויש מרבותינו שאומרים שבמשך י"ב שנים לא סיפר 
חלמתי  ליוסף  אומר  פרעה  ביותר.  הגדולה  שפלות  וזקנו,  שערו  את 
פרעה  מיד  החלום,  על  לפרעה  עונה  יוסף  תשובה.  לי  תענה  חלום 
לוקח אותו ואומר "אחֲַרֵי הודִֹיעַ אלֱהֹיִם אותְֹךָ אתֶ כלָּ זאֹת איֵן נבָוןֹ וחְָכםָ 

כמָּוךָֹ" וממנה אותו להיות משנה למלך, נותן לו את כל ארץ מצרים.

באותן שנים.  והעשירה  הגדולה  הייתה המדינה  להבין, מצרים  וצריך 
עומד פרעה שהיה איש חכם גדול ונותן לאדם שמנותק מהעולם להיות 
ַק  מספר שתיים בארץ מצרים, ואומר לו "אתַָּה תִּהְיהֶ עלַ ביֵּתִי ועְלַ פיִּךָ ישִּׁ
ַּל ממִךֶָּּ" וכך אנו רואים שלמעשה יוסף ניהל את  כלָּ עַמיִּ רַק הַכסִּאֵּ אגֶדְ

כל מצרים ופרעה רק נקרא מלך.

נבוא ונשאל אדם שהיה מנותק מהעולם, לא היה בקשר עם העולם 
איך פרעה עומד ונותן לו מיד, תתן לו לאט לאט להבין את החיים לחזור 

מהנתק שהיה להוויות היום. איך אפשר כזה דבר משפלות גדולה 
לגדולה רמה מבלי להבין ולדעת כלום נותן את זה פרעה כך ליוסף?

אלא צריכים לדעת יסוד גדול ולשים אותו בנפש שלנו, מיוסף הצדיק 
נטבע ונחקק משהו חדש בעולם אצל עם ישראל, שאין מציאות שאדם 

מלמטה יעלה למעלה ויצטרך זמן להתאושש וזמן להכין את עצמו 
ולהבין את עצמו, אלא ברגע שנכתב על האדם גדולה, ברגע אחד הוא 
זמן ללמוד.  ולהכיר, בלי  זמן להבין  עולה למעלות הגדולות ביותר בלי 

ברגע אחד האדם היה בשפלות, ברגע אחד הקב"ה מרים אותו 
שאדם  הצדיק  מיוסף  בעולם  גדול  כוח  יש  ביותר.  הגבוהות  למעלות 

ברגע אחד משלים את הכל.

אדם שהיה עני מרוד ונכתב עליו עושר, ברגע אחד הוא כבר מבין יודע 
לקבל ולעשות, יודע להתנהל וכל דבר בעולם. איך שנכתבה עליו 

ישועה, הוא כבר מוכן בנפש לקבל את כל עוצמות הנפש לעשות כמו 
שצריך. אדם היה בבית האסורים בשפלות גדולה, לא צריך זמן 

להתאושש. הקב"ה חנן בעם ישראל כוח ברגע אחד לעלות למעלה 
הגדולה ביותר.

ואחרי  יצאו  ביותר,  היו במצרים במקום השפל  רואים בנ"י  וכך אנחנו 
גדולה ראו את השם ראתה שפחה על הים מה  ימים משפלות  כמה 
שלא ראה יחזקאל בן בוזי )מכילתא דשירה, ג( במראה מרכבה. וכך גם 

מה שהגמרא מספרת )ע"ז יז.( על רבי אלעזר בן דורדיא שהיה 
בתחילתו רשע טמא, וברגע אחד עשה תשובה יוצאת בת קול 
מהשמיים ואומרת רבי אלעזר בן דורדיא מזומן לחיי עולם הבא.

מיוסף הצדיק השתנה בנפש ובכוחות של עם ישראל שאינם צריכים 
זמן להכנה משפלות לגדולה, אלא ברגע אחד אדם עולה ומקבל את כל 
ָׂמוֹ בצְּאֵתוֹ  הכוחות ויכול לעמוד בכל דבר שיש בעולם. "עֵדותּ ביִּהוסֹףֵ ש
עלַ ארֶֶץ מצִרְָיםִ" )תהלים פא, ו( זו עדות שהיא חלק מעם ישראל, לא 

משנה אדם יהיה עני, שפל או בתחתית הגדולה ביותר, ברגע אחד 
ויכולת לעמוד  שנכתב עליו לעלות הקב"ה מרים אותו ונותן לו כוחות 
ברגע  רק  בתוכו.  חבויים  הכלים האלה  כל  את  יהודי  לכל  יש  זה.  עם 
שהשם כותב שזה הזמן של הישועה הוא כבר בנוי לכל הצלחה ולכל 

ישועה.

אם כך מה שנשאר לאדם, זה לעורר את הברכה להדליק את הניצוץ 
של הברכה מהשמיים. וברגע שמדליק את הניצוץ אין סוף לעליה 
וליכולת ולכלי קיבול שאדם נקרא ואדם בנוי בתוכו להשיג ולהגיע 

ברגע  לדעת,  צריך  אדם  לכן  ביותר.  והנשגבים  הגדולים  לדברים 
שתתחיל לו הברכה מהשם יש לו כוחות להיות הדבר הגדול ביותר וזה 

נמצא וחבוי בתוכו.

הרבה אנשים מרגישים חוסר שקט נפשי, והחוסר שקט נפשי גורם לאדם לעשות הרבה טעויות, יש לו דחפים לפה, לחצים 
לפה, חוסר רגיעה, אפילו אדם שיושב בכיסא, בשולחן, הוא כולו זז, כולו נמצא בחוסר שקט נפשי חזק ביותר. ואדם כל היום 

מצפה שיהיה לו שקט, שיהיה לו זמן לעצמו, ואדם בעבודה מחכה שיצא מהעבודה, אדם נמצא עם חברים מחכה שיהיה 
לו את השקט הנפשי, אבל השקט הנפשי הוא לא בא בגלל שיש שקט ואז השקט הנפשי משפיע עליו. אדם צריך להגיע 

לעצמו בנפש שלו, לעומק של הנפש שלו, בתוך עצמו לשקט נפשי. 



ַּל ממִךֶָּּ" "רַק הַכסִּאֵּ אגֶדְ
על ידי שמירת היסוד מגדלים את כסאו וכבודו של הקב"ה.

ידוע שמידת היסוד ושמירת הברית מילה זו מעלה גדולה ביותר, אדם 
גדולה  שלו  הנפש  ורוממות  שלו  המקום  מילה,  הברית  על  ששומר 

ביותר ואין דבר בעולם שעומד ליד שמירת היסוד, אין דבר בעולם 
שעומד ליד אדם ששומר על הברית הקודש שלו.

"רַק  ליוסף  אומר  פרעה  השבוע,  בפרשת  ולומר  לדקדק  אפשר  וכך 
ַּל ממִךֶָּּ" צריך לדעת הכיסא של הקב"ה, כוחו וכבודו  הַכסִּאֵּ אגֶדְ

מתגדלים בעולם על ידי המעשים של האדם. כמה שאדם עושה 
מעשים טובים אז מלכותו של הקב"ה גודלת בעולם, וזה מה שכתוב 
ָּו" )תהלים לד, ד( ככל שהאדם יותר  ּ להַ' אתִִּי ונּרְומֹמְהָ שְׁמוֹ יחְַד ְּלו "גדַּ
מגדיל את התורה בעולם אז הוא מרומם את שמו של הקב"ה, הוא 
רַק הַכסִּאֵּ  וזה מה שאומר פרעה ליוסף  מחזק את שמו של הקב"ה. 
היא  ממִךֶָּ, הכיסא של הקב"ה, השכינה המרכבה של הקב"ה  ַּל  אגֶדְ
אז  היסוד,  ושמירת  היסוד  מידת  יוסף  ידי  על  ממך,  ותתרבה  תתגדל 

כסאו של הקב"ה כוחו וכבודו יגדלו ע"י מידת היסוד.

מסופר על אחד הצדיקים הגדולים לפני שנפטר מהעולם, ביקש שלא 
יכתבו על הקבר שלו כלום, רק דבר אחד שהוא היה "נודע בשערים". 
שאלו את הבן שלו אחרי שהוא נפטר מה פירוש "נודע בשערים", ענה 
ואמר להם כל מידה טובה שיש באדם אז יש לו מפתח בשמיים לשער 
מקפיד  שהיה  אדם  שערים,  חמישים  בשמיים  שיש  וידוע  כזה.  אחד 
במידה אחת יש לו מפתח לשער אחד, שתי מידות יש לו מפתח לשתי 
דלתות. אבל אדם שהוא שומר את ברית הקודש יש לו מפתח של ברית 
הקודש שפותח את כל השערים כולם. אז הפירוש "נודע בשערים" 
כל  את  הקודש שפותח  ברית  של  את המפתח  לו  היה  צדיק  שאותו 

השערים כולם בשמיים.

לכן אדם שמקפיד ושומר על ברית הקודש יש לו כוחות נפש גדולים, 
והוא עושה נחת רוח גדולה  וכבודו של הקב"ה.  וזה מגדיל את כוחו 

לקב"ה. וגורם בשמיים שיהיה עליו הרבה רחמים והרבה סיעתא 

הקדושה  הגמרא  אומרת  בברית,  שפוגם  ושלום  חס  ואדם  דשמייא. 
ביסוד  פוגע  זימה מתי שאדם  אלו שונא  קו.( אלהיהם של  )סנהדרין 

הוא גורם שהקב"ה ישנא אותו.

הרבה פעמים אדם עושה עבירות, אבל זה לא גורם שנאה לקב"ה. 
עושה  אדם  הזה  ובזמן  זמן  הרבה  שנים  המון  לחכות  יכול  הקב"ה 
אז אלוקיהם  ביסוד,  פוגם  תשובה. אבל אדם שפוגם בברית הקודש 
של אלו, האלוקים של עם ישראל שונא, הוא נכנס להיות שנוא על 
וטינה  בלב שנאה  מרגישים  הזמן  כל  אז  אדם  שונאים  ואם  הקב"ה. 
עליו, אז אדם שפוגם בברית גורם שהקב"ה ישנא אותו ומי ח"ו רוצה 
שהקב"ה ישנא אותו. ולכן אדם צריך להיזהר כמה שאדם יותר מקפיד 

במידת היסוד הוא גורם אהבה אצל הקב"ה וסיעתא דשמייא עליו 
והדבר הזה מרומם ומעלה את האדם מעלה מעלה.

כבוד הרב איך חוזרים בחזרה אל הקב"ה, חוזרים בתשובה אחרי שהלב כל כך התמלא בקליפות ודברים לא טובים?

זה להבדיל כמו תפוז או כמו בצל מקלפים קליפה קליפה, כל אמן קליפה כל מצווה קליפה, כל שיעור תורה קליפה, כל עבודת 
השם קליפה, כך מנקים את כל הקליפות עד שמגיעים לזך ונקי של הנשמה הקדושה.

אני מחובר לרב של בית הכנסת, האם מספיק כדי להתקדם בעבודת השם?

היום העולם השתנה, פעם העולם היה בצורה, היום העולם בצורה. אדם צריך "עשה לך רב והסתלק מן הספק". אדם צריך 
שיהיה לו רב שמהרב הזה ינק ממנו ויוביל אותו בדרך השם. אם הרב של בית הכנסת מוביל את האדם לדרך השם בקדושה 
ובטהרה והוא לומד ממנו עבודת השם, איך לעבוד את השם ולא רק עבדוה של חזנות ועבודה של שלוש הלכות ביום, אלא 
עבודת השם בכל החיים שלו ובכל הקו של החיים שלו, אז זה טוב. זה הרב, תלמד ממנו ותלך אחריו והוא יוביל אותך לדרך 

טובה.

כבוד הרב איך עלינו לעבוד על מידת הכעס, העצות של כבוד הרב מה לעשות?

אחד הדברים של מידת הכעס צריך לדעת יסוד גדול, כל פעם שבא לאדם כעס תשים בראש שלך דבר אחד, שבאותו רגע 
צריכה להיות לך ברכה של כסף, להרוויח משהו וברגע שכעסת איבדת את הכסף,הכעס מוריד את הכסף.

גם אם התעברה בך נשמה של צדיק, כשכעסת הנשמה יצאה ממך. הכעס הורג את הפרנסה והכעס הורג שהתעברה בך 
נשמה של צדיק. כל הכועס כמו שעובד עבודה זרה וכל מיני מלאכים רעים וגיהנום שולטים בו.



ַּי יתִֵּן לכָםֶ רַחֲמיִם לפִנְיֵ הָאיִשׁ ושְִׁלחַּ לכָםֶ אתֶ אחֲִיכםֶ" "ואְלֵ שַׁד
אדם שקושר את שמו עם הקב"ה מחזק בנפשו כוח להתמודד עם כל 

בעיה וצרה.

אנחנו מוצאים אצל יעקב אבינו שהיה בזמן קשה ומורכב ביותר 
לשלוח את ילדיו למצרים להביא משם אוכל, יוסף שליט מצרים שהם 
לא יודעים שהוא אח שלהם ובנו של יעקב מתנכל אליהם. אומר יעקב 

ַּי יִ'תֵּן לָ'כםֶ רַ'חֲמיִם" אמרו רבותינו  אבינו לבנים שלו "ואְֵ'ל שַׁ'ד
הקדושים בראשי תיבות ישרא"ל, שמו השני של יעקב אבינו.

וידוע מה שאמרו רבותינו הקדושים שכל אדם צריך למצוא שמות 
קדושים או פסוקים מהתורה, שהם ראשי תיבות מהשם שלו, או לשים 

את שם הוי"ה בתוך השם שלו. יצייר את זה על נייר או ידמיין 
במחשבתו ששם הוי"ה בין האותיות של השם שלו, ודבר זה נותן כוח 

ויכולת גדולה לנפש של האדם.

עם ישראל נהגו מדורי דורות כשהולכים לצדיק נותנים לו פיתקה עם 
השם של האדם, וכתוב בספרי רבנו הבעש"ט ותלמידיו שבזמן 

שהצדיק מקבל את הפיתקה הוא לוקח אחד מהשמות הקדושים 
וקושר את שם המלאך שממונה על אותה בעיה שיש לאדם כל אחד 
על פי הבעיה שיש לו. אדם שיש לו בעיה של פרנסה, הצדיק קושר 
ומכניס את שם המלאך הממונה על הפרנסה בשמו של האדם. אדם 
שיש לו בעיה של חולי, קושר את שמו עם שם המלאך שממונה על 
של  הנפש  את  מרים  הצדיק  וכך  האדם  של  האותיות  בין  הבריאות 

האדם, נותן חיות בשם של האדם שיצא וינצל מכל צרה ובעיה.

וכתוב בספרים הקדושים שיש שני סוגים של פדיון שאדם יכול לעזור 
לנפש שלו ולרומם את עצמו. יש פדיון שאדם לוקח מטבעות כמו 

יוסף יקח מאה חמישים ושש  הגימטריא של שמו, לדוג' אדם ששמו 
מטבעות כמו הגימטריא של השם שלו ויתן את הסכום הצדקה 

לצדקה. 
לצדקה  ונותנים  מטבעות  ושישים(  )מאה  ק"ס  שלוקחים  כאלה  ויש 

ובזה עושים פדיון. ויש שמקפידים יותר ועל הגימטריא של שמם 
ויש לזה  מוסיפים את הק"ס מטבעות לצדקה ועם זה לעשות פדיון, 

יכולת גדולה לרומם את האדם ולהוציאו מכל בעיה.

יעקב אבינו מתי ששולח את בניו לשליחות קשה בארץ מצרים והשליט 
ַּי יתִֵּן לכָםֶ רַחֲמיִם" שזה  עושה להם בעיות וצרות, אומר להם "ואְלֵ שַׁד
ר"ת ישרא"ל לחזק את הכוח של השם שלו ואת הכוח של הבנים שלו 

שיהיה להם את היכולת והכוח לעמוד ולהינצל מפני פרעה ויוסף.

לכן טוב שכל אדם יקפיד תמיד לצייר את השם שלו עם פסוקים 
קדושים ולצייר בתוך השם שלו הוי"ה. ויקפיד גם לתת כשמו מטבעות 
לצדקה ואם הוא רוצה להוסיף עוד ק"ס מטבעות לצדקה תבוא עליו 

ברכה, ודבר זה נותן כוח לשם של האדם ומחזק את הכוח בנפש 
לעמוד בפני כל דבר.

ְׂפתַ הַיאְרֹ" "בחֲַּלמֹיִ הִננְיִ עמֹדֵ עַל ש
דרך הרשעים להראות שהם ענווים כמו הצדיקים.

אנחנו מוצאים בפרשת השבוע שפרעה חולם חלום והתורה מדגישה 
"והְִנהֵּ עמֹדֵ עַל הַיאְרֹ". פרעה קורא ליוסף שיפתור לו את החלום, 

וכשהוא מספר ליוסף על החלום הוא משנה את החלום ואומר "עמֹדֵ 
ְׂפתַ הַיאְרֹ" וצריך להבין פרעה חולם שהוא עומד על היאור  עלַ ש

וכשהוא מספר ליוסף הוא אומר שהוא נמצא על שפת היאור. מדוע 
פרעה משנה את החלום הרי הוא רוצה תשובה לחלום?

איך  בדיוק  את החלום  ולומר  לדקדק  צריך  פרעה  לקבל תשובה  כדי 
לו  אומר  והוא  לו הראש  כואב  כי  לרופא  אדם שהולך  כמו  זה  שהיה, 
שהוא חולה וכואבת לו הבטן, התרופה שהרופא יתן לו לכאבי בטן לא 
תעזור לכאבי ראש. ואנו רואים שבאמת פרעה דאג מהחלום וקרא לכל 
החכמים ולכל החרטומים שיפתרו לו את החלום, אם כך מדוע פרעה 

משנה ואומר לו במקום על היאור על שפת היאור?

אלא אפשר לפרש ולומר יסוד גדול, פרעה ראה אצל יוסף את מידת 
תִּשְׁמעַ  לאֵמרֹ  עָליֶךָ  שָׁמעְַתִּי  "ואַנֲיִ  ליוסף  הענווה, מתי שפרעה אמר 
חֲלוםֹ לפִתְּרֹ אתֹוֹ" יוסף אומר לו "בלִּעְָדָי אלֱהֹיִם יעֲַנהֶ אתֶ שׁלְוםֹ פרְַּעהֹ" 
אני לא יודע כלום, הכל זה הקב"ה. פרעה ראה שיוסף איש ענו, צדיק 

וישר, ורצה להראות ליוסף שהוא גם ענו וצדיק ואין בו גאווה.
אם הוא חולם שהוא עומד על היאור זה מראה שהוא עם גאווה. היאור 
ליאור.  ועובדים  משתחווים  היו  המצרים  מצרים,  של  האלוקים  היה 
מראה  זה  היאור,  על  עומד  שהוא  ליוסף  יספר  הוא  אם  אמר  פרעה 
שהוא עם גאווה שעומד על האלוקים שלו, לכן פרעה משנה ואומר 
ליוסף שעומד על שפת היאור להראות ליוסף שהוא ענו וללכוד אותו 

כאילו בענווה של רשעות.

יש אנשים שהם רשעים ועושים עצמם שמתנהגים בענווה כדי 
להטעות את הכלל לכן הקב"ה עוזר ליוסף ויוסף אומר לפרעה שלא 
חלם כמו שפרעה סיפר. דוד המלך אומר )תהלים פא, ו( "עֵדותּ ביִּהוסֹףֵ 
ָׂמוֹ בצְּאֵתוֹ עַל ארֶֶץ מצִרְָיםִ" בזמן שיוסף היה במצרים התנהג בענווה  ש

ְׂפתַ לאֹ  גדולה וקדושה גדולה אז הקב"ה הוסיף לו את האות ה'. "ש
ידַָעְתִּי אשְֶׁמעָ" אומר יוסף לפרעה אתה אומר שחלמת שאתה עומד 
על שפת היאור אבל את זה אני לא ידעתי ואני לא רואה את זה, כי 

אתה עומד על היאור. יוסף שהיה צדיק גדול וענו אמיתי, הרגיש 
בקדושה שלו שפרעה אמר לו דבר לא נכון.

וזו הרשעות והצביעות של הרשעים שמנסים לעשות את עצמם 
כביכול שיש להם מידת הענווה כדי לגנוב את דעת הבריות. הענווה 

אמיתית זה אדם שמוריד את ראשו ומתנהג בצניעות ובפשטות. 
המעלה הגדולה של האדם שרואה את מיעוט ערכו, לכן יש גם את 
המצוה להדליק את נר חנוכה מחוץ לבית בדלת להראות לכולם שאין 

בנו כלום ואנחנו בענווה גדולים נמצאים בחוץ ונכנעים לקב"ה.
ּוםֹ"  וכך רואים גם אצל אברהם אבינו "והְואּ ישֹׁבֵ פתֶַּח הָאהֶֹל כחְּםֹ הַי
)בראשית יח, א( להראות שהוא נמצא רק בפתח האוהל, שלא הגיע 
בפתח  הצדיקים שנמצאים  של  הגדולה  וזו  מעלה.  ואף  גדולה  לאף 
ְׂפתַ  ש "עלַ  ענו  הוא  להראות שגם  בצביעות  רצה  ופרעה  בהתחלה, 

הַיאְרֹ" עוד לא נכנס ליאור.

סגולה לזרע של קיימא

יום הזה, ליל האחרון של חנוכה נקרא "זאת חנוכה" ויש בו כוח גדול ביותר, וכמו שהרחבנו ודיברנו השבוע על הסגולות 
הגדולות שיש ביום השמיני של חנוכה, שמי שלא זכה בפרי בטן יש לו זכות להסתכל על החנוכיה ולחשוב בדעתו ולומר: 
ריבונו של עולם, כמו שזכיתי לשמונה ימים להדליק נר חנוכה, תזכה אותי ליום השמיני למול את בני ותזכה אותי בבן זכר.



HI GRAPHIC DESIGN -עיצוב ועריכה

שהיה  חסיד  לו  שהיה  טוב"  שם  ה"בעל  מתלמידי  אחד  על  מסופר 
עשיר גדול ובעל חסד עצום. יום אחד התחילו אצלו קשיים ואיבד את 
נכסיו עד שהגיע לעניות גדולה ביותר. בא לרבו תלמיד ה"בעל שם 
טוב" ואמר לו רבי הכל נאבד, הלך לא נשאר כלום. רצה לבקש עזרה 
אותו תלמיד של הבעל שם  לו  גם עשיר מופלג. אמר  מאחיו שהיה 
 טוב, בשום פנים ואופן שלא יבקש עזרה ועליו להישאר בצער ובדוחק.

עבר עוד זמן, הדוחק והצער נהיו קשים ביותר, מבלי לשאול את רבו 
הלך וביקש עזרה מאחיו, אחיו שלח לו הרבה כסף ומיד התאושש וחזר 
למצבו הטוב. לא עברו ימים ואותו עשיר חלה במחלה קשה ביותר, 
בצר לו כשהרופאים לא השאירו תקווה לחייו. רץ לרבו, אמר לרבו, רבי 
המצב קשה, עומד למות. הרב שאל אותו ביקשת עזרה מאחיך? אמר 
לו כן הייתי בדוחק גדול ועוני גדול. אמר לו הרב, גזרת את דינך, הקב"ה 
ראה שהיה לך גזר דין מוות בשמיים, ונתן לך צער ועוני וזה היה כפרה. 
הלכת והתחכמת ביקשת כסף מאחיך, עלית והתעשרת אז הקב"ה 
 סגר את הדלת והחיים יצטרכו להיפגע, כי העוני בא במקום החיים.

לכן דוד המלך אומר לקב"ה )תהלים ל, ב( "ארֲומֹמִךְָ ה' כיִּ דִליִּתָניִ" זה 
כי מצד אחד היו בעיות  יצא מזה דבר גדול,  ובעיות  לי צרות  שנתת 
אבל מצד שני זה היה כפרה על דברים הרבה יותר קשים וחמורים. 
יודע  לא  האדם  כי  לקב"ה  להודות  עליו  צרה  לאדם  שיש  בזמן  לכן 
ודברים קשים היו צריכים לבוא עליו.   אם לא הבעיה הזו אלו בעיות 

ואלו הימים של חנוכה, ימי ניסים שגם אם רואים שיש זמנים ודברים 
קשים, על האדם לשמוח ולהודות לקב"ה כי הוא לא יודע במקום מה 

זה בא, ובסוף רק ישועה ושמחה באים לאדם.


